



اسم المدرس:
رقم المكتب:
الساعات المكتبية:
موعد المحاضرة:
رقم القاعة:

جامعة الزرقاء الخاصة
كلية الاقتصاد والعلوم الإدارية
العلوم المالية
اسم المقرر : تمويل المشاريع الصغيرة
المتطلب السابق: 0404211

- وصف المساق:
- تناول المادة موضوعات تمويل المشاريع الصغيرة والتي ترتبط بالقطاع بالقطاعات الاقتصادية، وتتناول طريق التمويل ومؤسسات التمويل الإسلامية وغير لاسلامية محليا ودوليا، بحيث تراعي اشباع حاجات الأفراد والشركات والحكومة على المستوى طويل الاجل ونقلها من منشآت صغيرة الى منشآت كبيرة
- أهداف المساق:
تهدف هذه المادة إلى تعريف الطالب بماهية تمويل المشاريع الصغيرة موضحا حدودها والظروف التي تساعد على التطور تبعا لظروف بيئة الدولة.
مخرجات التعليم :
A- المعرفة :
1- المعرفة بالمفاهيم : يؤمن بدور تمويل المشروعات الصغيرة في القطاعات الاقتصادية وتحقيق فائض الميزان التجاري للدولة
2- المعرفة بالنظريات و المبادئ : مزاوله وظيفه تمويل المشاريع الصغيرة تبعا لوسائل وطرق التحليل المالي وقيود الرقابة
3-المعرفة بالإجراءات : يستطيع اتخاذ قرارات حسب الصلاحيات الممنوحة له في قسم التسهيلات في البنوك
- B - المهارات الإدراكية :
1- التحليل الفكري الناقد : التنبؤ بما يحتاجه تمويل المشروعات الصغيرة من تجديديات حسب التطورات الاقتصادية و التكنولوجيه
- C- مهارات التعامل مع الآخرين و تحمل المسؤولية :-
1- تحمل مسؤولية التعلم و التطور الذاتي المهني: يؤمن بدوره الفاعل في إنجاح العمل و اتخاذ قرارات تمويل المشاريع الصغيرة
2- التصرف بمسؤولية في العلاقات الشخصية و المهنية :المبادرة في التطوير و حل المشاكل في المستويات الادارية المختلفة في تمويل المشاريع الصغيرة
3- الالتزام بالقيم الأخلاقية العالية على المستوى الشخصي العام : يلتزم بميثاق السلوك المهني و سياسات و إجراءات العمل بكفاءة و يحترم الرأي الآخر
- D- مهارات الاتصال و تقنية المعلومات و المهارات العددية :
1- الاتصال بفاعلية شفويا و كتابيا : الجرأة في التعبير عن رأيه و توصيل المعلومة أمام مديره و زملاءه
2-استخدام تقنية الاتصالات و المعلومات : إدراكه لأهمية الوقت في تنظيم أموره و انجاز المطلوب منه
3- الاتصال بفاعلية : يبرر للآخرين ضرورة إتباع قواعد و سياسات و إجراءات العمل و أوامر مديره
- E- المهارات الحركية و النفسية :
1- قدرته على التعبير و تعلم فن المراسلات مع المستويات الإدارية الدنيا و الوسطى و إيصال المعلومات بدقة عالية
2- تطوير الأساليب الحديثة في انجاز العمل باستخدام احدث الوسائل التكنولوجيه بخاصة في نظم تمويل المشاريع الصغيرة الرقابة عليها



الأسبوع	عدد الساعات	مخرجات التعليم	المواضيع	أسلوب التدريس	طرق التعليم
الأول	3	A1 A2	مفهوم تمويل المشاريع الصغيرة وأنواعه .	مناقشات عامة	حلقة نقاش و واجبات منزلية
الثاني	3	A1 A2 A3	مصادر تمويل المشروعات الصغيرة	مراجعته للمحاضرة السابقة ثم شرح المحاضرة الحالية	حلقة نقاش و واجبات منزلية
الثالث	3	A1 A3 B2	التمويل المصرفي للمشروعات الصغيرة	سيتم عقد امتحان واحد على الأقل خلال الفصل	حلقة نقاش و واجبات منزلية
الرابع	3	A1 C1 D2 E1	التحليل المالي بهدف إقراض المشروعات الصغيرة	بشكل فجائي . الاعتماد في بعض الحالات على الطالب لشرح المحاضرة لمدة 10 دقائق ، ثم تلخيصها للطلبة و الرد على الاستفسارات .	حلقة نقاش و واجبات منزلية
الخامس	3	A1 A2 A3	دراسات الجدوى المالية للمشروعات الصغيرة.		حلقة نقاش و واجبات منزلية
السادس	3	A1 A2 A3 D1	أساليب التمويل الإسلامية للمشروعات الصغيرة.		حلقة نقاش و واجبات منزلية
السابع	3	A1 C1 D3 E2	أساليب التمويل الإسلامية للمشروعات الصغيرة.		حلقة نقاش و واجبات منزلية
الثامن	3	A1 C1 D3 E1	واقع تمويل المشروعات الصغيرة في الأردن		حلقة نقاش و واجبات منزلية
التاسع	3	A1 A2 D3 E2	واقع تمويل المشروعات الصغيرة في الأردن		حلقة نقاش و واجبات منزلية
العاشر	3	A1 C1 D3 E2	حالات تطبيقية.		حلقة نقاش و واجبات منزلية



حلقة نقاش و واجبات منزلية		أثر المشروعات الصغيرة في الاقتصاد القومي والناتج المحلي	A1 A2 D2 E1 E2		الحادي عشر
حلقة نقاش و واجبات منزلية		أثر المشروعات الصغيرة في تحويل القطاعات الاقتصادية من نامية الى منتجة ومفهوم الاكتفاء الذاتي	A1 A2 E1 B1		الثاني عشر
حلقة نقاش و واجبات منزلية		التشريعات القانونية وأثرها في تمويل المشاريع الصغيرة	A1 A2 B1 B2		الثالث عشر
حلقة نقاش و واجبات منزلية		أثر ادارة ادارة تمويل المشاريع الصغيرة في القوائم المالية والمحاسبية	A1 A2 A3 B1		الرابع عشر
حلقة نقاش و واجبات منزلية	مناقشات عامة و امثلة عملية	تطبيقات عملية	B1 E1 E2		الخامس عشر

المرجع الرئيسي : ادارة المؤسسات المالية د. كنجو كنجو .

طرق التقييم :

موعد الامتحان	العلامة	الامتحان
بالتنسيق مع الدكتور	20	الامتحان الأول
	20	الامتحان الثاني
	10	علامة المشاركة
	50	الامتحان النهائي





- Course Description:

The article deals with the topics of microfinance, which are related to the sector in the economic sectors. It deals with finance and Islamic and non-Islamic financing institutions locally and internationally, taking into consideration the satisfaction of the needs of individuals, companies and government on a long-term basis.

- Course Objectives:

The aim of this course is to introduce the student to the nature of the financing of small projects, explaining their limits and the conditions that help them to develop according to the conditions of the state environment.

Education Outcomes:

A- Knowledge:

- 1 - Knowledge of concepts: believes in the role of financing small enterprises in the economic sectors and achieving surplus trade balance of the state
- 2 - knowledge of theories and principles: the practice of the function of financing small projects depending on the means and methods of financial analysis and control restrictions
- 3 - Knowledge of procedures: can take decisions according to the powers granted to him in the facility facilities in banks

B - cognitive skills:

- 1 - critical intellectual analysis: to predict the need for financing of small projects of the innovations according to economic developments and technology

C. Skills of dealing with others and taking responsibility:

- 1 - Taking responsibility for learning and self - development of the professional: believes in its role in the success of the work and make decisions to finance small projects
- 2 - Act responsibly in personal and professional relationships: the initiative in the development and solving problems at the various administrative levels in the financing of small projects
- 3 - Commitment to high ethical values on the personal level General: Adheres to the Code of professional conduct and policies and procedures of work efficiently and respects the other opinion

D - Communication skills, information technology and numerical skills:

- 1 - Communicate effectively orally and in writing: the courage to express his opinion and the delivery of information to his manager and colleagues
- 2 - the use of communication technology and information: aware of the importance of time in the organization of its affairs and the completion of the required
- 3 - Communicate effectively: Justifies the need for others to follow the rules and policies and procedures of work and the orders of its director

E-motor and psychological skills:

1 - ability to express and learn the art of correspondence with the lower and middle administrative levels and the delivery of information with high accuracy

2 - Development of modern methods in the completion of work using the latest technological means, especially in the systems of microfinance supervision

Course structures:

Week	Credit Hours	ILOs	Topics	Teaching Procedure	Assessment methods
1	3	A1 A2	The concept of microfinance and its types.	General discussions	Open discussion sessions
2	3	A1 A2 A3	Microfinance sources	Review the previous lecture and explain the current lecture At least one exam will be held during the semester Sudden. Accreditation in some cases to the student to explain the lecture for 10 minutes, and then summarize the students and respond to queries.	Open discussion sessions
3	3	A1 A3 B2	Banking finance for small projects		Open discussion sessions
4	3	A1 C1 D2 E1	Financial analysis for lending to small projects		Open discussion sessions
5	3	A1 A2 A3	Financial feasibility studies for small projects.		Open discussion sessions
6	3	A1 A2 A3 D1	Islamic financing methods for small projects.		Open discussion sessions
7	3	A1 C1 D3 E2	Islamic financing methods for small projects.		Open discussion sessions
8	3	A1 C1 D3 E1	The reality of microfinance in Jordan		Open discussion sessions



9	3	A1 A2 D3 E2	The reality of microfinance in Jordan		Open discussion sessions
10	3	A1 C1 C3 D3 E2	Applied cases.		Open discussion sessions
11	3	A1 A2 D2 E1 E2	The impact of the difficult projects in the national economy and domestic output		Open discussion sessions
12	3	A1 A2 E1 B1	The impact of small enterprises on transforming economic sectors from developing to productive and the concept of self-sufficiency		Open discussion sessions
13	3	A1 A2 B1 B2	Legal legislation and its impact on microfinance		Open discussion sessions
14	3	A1 A2 A3 B1	Impact of the management of microfinance management in the financial and accounting statements		Open discussion sessions
15	3	B1 E1 E2	Practical applications		Open discussion sessions

References:

A. Main Textbook:

Management of financial institutions d. Kangoo Kangoo.

B. Supplementary Textbook(s):

Assessment Methods:

Methods	Grade	Date
test	20	
test	20	
paper	5	



Case study	5	
test	50	

